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حميد بهمني كارگردان سينما در پي انتشار آمار توليد سينماي 
ايران در برنامه هاي س�يدعباس صالحي كه نش�ان از كاهش 
۳۵ درصدي سال ۹۵ در مقايسه با سال ۹۰ دارد، گفت: خداوند 
توسط خود دولتمردان آقاي روحاني شعارها و وعده هاي فريبنده 
آنها را رو كرد و نشان داد كه ادعاي مديران سازمان سينمايي در 
زمينه رونق سينما طي چهار سال گذشته اساساً كذب بوده است. 
كارگردان فیلم سینمايي »گلوگاه شیطان« افزود: متأسفانه دولت 
تدبیر و امید از زماني كه روي كار آمد به جاي اينكه با تدبیر كاري 
كند كه جامعه روحیه اي امیدوار پیدا كند همه چیز را برعكس 
كرد و بي تدبیري و ناامیدي را در حوزه هاي مختلف كش��ور اعم 
از سیاس��ي، اقتصادي و... رواج داد و عملًا مس��ئولان اين دولت 
نتوانستند هیچ اقدام مثبتي در اين حوزه هاي مهم داشته باشند؛ 
حوزه فرهنگ و هنر هم متأسفانه از اين قاعده مستثنا نبود و ما در 

اين حوزه هم تنها شاهد ركود شديد بوديم. 
وي ادامه داد: جالب اس��ت كه مديران فرهنگ��ي دولت يازدهم 

اصرار داشتند با آمارهاي دروغین كه توسط رسانه هاي وابسته 
به دولت منتشر مي شد اينطور القا كنند كه وضعیت اين حوزه رو 
به پیشرفت و تعالي است و هیچ مشكلي در حوزه فرهنگ و هنر 
كشور ديده نمي شود، به عنوان مثال آنها از رشد فزاينده مخاطبان 
سینما خبر مي دادند و اين در حالي بود كه شايد در شهر تهران ما 
چند درصدي رشد جمعیت را شاهد بوديم اما در اغلب استان ها و 
شهرهاي كشور كه صاحب سالن سینما بودند با كاهش چشمگیر 

و بسیار بالايي روبه رو شديم. 
بهمني سپس با بیان اينكه خداوند حق است و نمي گذارد كه باطل 
حق را بپوشاند اظهار داشت: بنده بسیار خرسندم كه از زبان خود 
دولتمردان آقاي روحاني جواب ذوق زدگي هاي مدير سابق سازمان 
سینمايي يعني آقاي ايوبي به خوبي داده شده و ايشان با آماري كه 
در برنامه هايشان اعلام كرده اند نشان داده اند كه در دولت هاي نهم و 
دهم ما هم تعداد صندلي هاي بیشتري در سینما داشتیم و هم آمار 

تولید فیلم هاي سینمايي در كشور بسیار بالاتر بوده است. 
اين فیلمساز خاطرنشان كرد: در دوران مديريت آقاي ايوبي ما 
تنها شاهد ارائه آمارهاي غلط از سوي سازمان سینمايي بوديم و 
آنها به خاطر آنكه آقاي روحاني در دولت دوازدهم بتواند كسب 
رأي كند اين گونه آماره��ا را ارائه مي كردند. كاهش بیش از 35 
درصدي تولید فیلم  در س��ال 95 نسبت به س��ال 9۰ يا كاهش 
نزديك به ۱۰ درصدي تعداد صندلي هاي سالن هاي سینما طي 
اين سال ها مسئله اي نیست كه بتوان به راحتي از كنار آن عبور 
كرد و اين مسئولان فرهنگي دولت آقاي روحاني هستند كه بايد 

پاسخگوي اعمال و كردار خود باشند. 

انتقاد بهمني از ركود سينما در دولت »تدبير و اميد«
خود دولتمردان شعارها و وعده هاي فريبنده شان را رو كردند! 

سخنان شجاعي طباطبايي درباره پيوند دوباره با دهه طلايي 
بنا داريم با دسته گل به سراغ نسل قديم حوزه برويم

  محمدصادق عابديني
در حال�ي كه كش�ور همس�ايه م�ا در هر 
س�ال بيش�تر از س�ال قبل فيلم و سريال 
ص�ادر مي كند، ام�ا هن�وز نتوانس�ته ايم 
براي تولي�د مجموعه ه�اي تلويزيوني در 
كش�ورمان ب�ازار خارجي تعري�ف كنيم. 
تركیه امس��ال بی��ش از 37۰ میلی��ون دلار 
صادرات فیلم و س��ريال داش��ته، اين رقم در 
سال گذشته حدود 35۰ میلیون دلار و سال 
قبل از آن حدود 3۰۰ میلیون دلار بوده است. 
با نگاهي كوتاه به اين ارقام اولین نكته اي كه 
به چش��م مي آيد، روند رو به رش��د صادرات 
فیلم و س��ريال تركیه اس��ت. اين كش��ور در 
اف��ق 2۰23 مي خواهد اين می��زان را به يك 
میلیارد دلار برس��اند. نكته وقت��ي جالب تر 
مي ش��ود كه تركیه در سال 2۰۱۰ در همین 
بخش تنها ۱۰ میلیون دلار صادرات داش��ته 
است. تركیه كش��وري كه از منافع نفت و گاز 
تقريباً هی��چ بهره اي نبرده اس��ت، درآمدش 
را در حوزه صادرات غیرنفتي گس��ترش داد 
و فیلم و س��ريال مجموعه اي است كه تركیه 
در آن براي خود مزيت نس��بي تعريف كرده 
است و ايران نیز يكي از بازارهاي هدفي است 
كه شركت هاي فیلمسازي تركیه قصد دارند 

فعالیت شان را در آن گسترش دهند. 
  نظ�ر كارشناس�ان خارج�ي درب�اره 

همکاري با ايران
اوايل تیرماه، هفتمین بازار فیلم اس��لامي در 
شهر مقدس مشهد برگزار ش��د. در اين بازار 
ش��ركت هاي تركیه اي حضور چش��مگیري 
داشتند. آنها هدف از حضور در ايران را ايجاد 
ارتباط با شبكه هاي صداوسیما و فروش فیلم و 
سريال به شركت هاي فعال در حوزه رسانه در 
ايران عنوان مي كردند. حسین آتام، مديرعامل 
دروك مديا، كه در اين نمايشگاه حاضر بود به 
»جوان« مي گويد: م��ا با توجه ب��ه اينكه در 
كشورهاي اس��لامي، موضوعات ديني مورد 
توجه است، فیلم ها، مستندها و سريال هاي 
ديني را براي پخش به كش��ورهاي مسلمان 
مي بريم. تلاش شركت هاي تركیه اي فعال در 
حوزه فیلم و سريال در بازار فیلم اسلامي در 
مقايسه با ديگر كشورهاي حاضر در نمايشگاه 
و حتي شركت هاي ايراني قابل ملاحظه بود. 

در همین بازار وقتي پ��اي همكاري و فروش 

فیلم هاي ايران��ي به ديگر كش��ورها به میان 
مي آمد، كاملًا خلأ يك ارتب��اط موفق حس 
مي شد. مالام لاوالي، مدير شبكه تلويزيوني 
»گاس��كیا« كه ش��بكه اي به زبان هوسايي 
در كشور نیجر اس��ت و بینندگان زيادي در 
بخش جنوبي اين كش��ور دارد، در گفت وگو 
با »جوان« ضمن انتق��اد از اينكه ايران هیچ 
تلاش��ي براي ترجمه فیلم ها و س��ريال هاي 
ايراني به زبان »هوسا« كه در آفريقا رايج است، 
انجام نمي دهد، آن را باعث عدم ارتباط میان 
مردم نیجر عنوان مي كند. لاوالي اما از حضور 
پررنگ شبكه هاي متعلق به كشور هاي عربي 
در آفريق��ا مي گويد و اينكه آنها توانس��ته اند 
براي محصولات شان بازاريابي خوبي داشته 
باشند. مدير شبكه تلويزيوني »گاسكیا« در 
پاسخ به سؤالي درباره اينكه چطور فیلم ها و 
سريال هاي ايراني مي توانند در نیجر و ديگر 
كش��ورهاي آفريقايي بازاريابي شوند، تأكید 
مي كند: ايران ابتدا بايد فرهنگ مردم آفريقا 
و علايق آنها را مد نظر قرار دهد، وقتي مردم 
آفريقا ببینند در فیلم هاي ايراني آنچه دوست 
دارند مدنظر قرار گرفته اس��ت، حتماً سراغ 

فیلم هاي ايراني مي آيند. 
عل��ي محم��د الزه��ري، نماين��ده ش��بكه 
»الساحات« كشور يمن نیز كه براي بازاريابي 
مستندهاي ساخته شده درباره حملات رژيم 
سعودي به يمن، به ايران س��فر كرده بود، به 
»جوان« مي گويد: »ما منتظر ايران هس��تیم 
تا سراغ ما بیايد، اما ايراني ها فعالیتي در يمن 
ندارند«. وقتي دلیل حض��ور نیافتن ايران در 
بازار رس��انه هاي يمن را وضعیت بحراني اين 
كش��ور عنوان كرديم، الزهري تأكید كرد كه 
پیش از بروز بح��ران نیز اي��ران حضوري در 
يمن نداش��ته و به اين نكته اشاره داشت كه 
قرار نیس��ت بح��ران و تجاوز س��عودي تا ابد 

ادامه پیدا كند!
س��یدحمید حس��یني، رئیس اتحاديه راديو 
و تلويزيون ع��راق، در گفت وگ��و با »جوان« 
درباره اس��تقبال فیلم ها و سريال هاي ايراني 
در كشور عراق، اين اس��تقبال را ناشي از اين 
موضوع مي داند ك��ه »بین اي��ران و عراق از 
نظر فرهنگ��ي و مذهبي فاصله اي نیس��ت و 
سريال هاي مذهبي ايراني به همین دلیل در 
عراق بینندگان زيادي دارد. « به رغم پخش 

چندين سريال ايراني در شبكه هاي تلويزيوني 
كشور عراق، رئیس اتحاديه راديو و تلويزيون 
عراق، اين میزان را ناكافي مي داند و مي گويد: 
آنقدر ك��ه ما ب��راي همكاري با ش��بكه هاي 
تلويزيوني ايراني در تولید برنامه هاي مشترك 
با ايران اص��رار و علاقه داريم، از اين س��و آن 
طور كه انتظار داريم تمايل ديده نمي ش��ود. 
در صورتي كه عراقي ها فیلم ها و سريال هاي 

ايراني را دوست دارند. 
  دلايل عدم موفقيت ايران در فروش 

سريال
نظرات مهمان هاي خارجي بازار فیلم اسلامي، 
نشان دهنده نكات مهمي است، از جمله اينكه 
در تولید سريال هاي تلويزيوني ايراني، هیچ گاه 
توجه به بازار جهاني نشده و به جز چند سريال 
مذهبي كه توانسته اند در كشورهاي مسلمان 
مخاطبان خ��ود را پیدا كنن��د، هیچ كدام از 
سريال هاي ايراني توانايي ارتباط با مخاطب 
خارجي را نداشته اند. تلويزيون نتوانسته است 
در بازارهاي جهاني براي مخاطباني كه زباني 
غیرانگلیسي يا عربي دارند محصولي را ارائه 
كند. زيرنويس هاي فعلي سريال هاي ايراني و 
دوبله از فارسي به ديگر زبان ها اغلب به چند 
زبان محدود انجام شده كه مخاطب جهاني در 

آنها اشباع است. 
فهم برخي سريال هاي ايراني به دلیل استفاده 
از ديالوگ ه��اي ثقی��ل و ارتباط هاي گنگ 
میان ش��خصیت هاي داس��تان، حتي براي 
بیننده فارس��ي زبان داخلي نیز سخت است. 
نمونه دم دستي اين نوع سريال ها، مجموعه 
»زير پاي مادر« اس��ت كه در م��اه رمضان از 
تلويزيون پخش شد و ديالوگ هاي فیلم براي 
بیننده ها عجیب و غريب بود. در حالي كه در 
سال هاي اخیر، سريال هاي كشور كره جنوبي 
نش��ان داده اند كه مي توان با يك زيان ساده 
و يك داس��تان س��اده تر، بیننده ها را تا بیش 
از ۱۰۰ قس��مت نیز با س��ريال و داستان آن 
همراه كرد و بیننده بدون اينكه ديالوگ هاي 
سريال اذيتش كند، از ديدن يك سريال داراي 

قهرمان، لذت ببرد. 
ش��ايد هن��وز زود باش��د ك��ه س��ريال هاي 
اجتماعي ايراني بتوانند در مقابل سريال هاي 
كش��ورهاي تركیه يا كره جنوبي جايي براي 
عرض ان��دام پیدا كنند ول��ي مي توانیم براي 
داش��ته هاي فعلي مان برنامه ريزي درس��تي 
جهت بازاريابي داشته باشیم. همان طور كه 
پخش س��ريال هاي تاريخي و مذهبي ايراني 
در كش��ورهاي همس��ايه و به خصوص عراق 
مخاطبان خوبي دارد، باي��د از همین مزيت 
استفاده كرد. تجربه س��اخت »مختارنامه« و 
»يوسف پیامبر« نش��ان داد كه مي توان روي 
مجموعه هاي اينچنین س��رمايه گذاري كرد 
و آن را به نمونه اي براي بازاريابي محصولات 
ايراني در بازار ه��اي منطقه اي تبديل كرد. از 
هم اكنون بايد براي مجموعه »موسي)ع(«، به 
فكر بازاريابي خارجي بود و حتي اگر شده بايد 
برخي ملاحظات خارجي را در تولید سريال 
مدنظر ق��رار داد تا بتوان به وس��یله آن ذائقه 

مشتريان خارجي را به دست آورد. 

كارشناسان خارجي در گفت وگو با »جوان« از دلايل موفق نبودن ايران در صادرات فيلم و سريال گفتند

 ساخت سريال موسي)ع( 
 با زبان مخاطب بين المللي براي تضمين صادرات 

 شب شعر مقاومت 
به ياد شهيد حججي برگزار شد

در  مقاوم�ت  ش�عر  ش�ب هاي  از  ش�ب  چهارمي�ن 
پاسداش�ت حماس�ه ش�هيد محس�ن حججي و با عنوان 
»از سَرگُذش�ت«، به همت مؤسس�ه فرهنگي شهرستان 
ادب در حس�ينيه مع�راج ش�هداي ته�ران برگزار ش�د. 
مجري اين برنامه فضه س��ادات حس��یني گفت: تروريست هاي 
تكفیري، تصويري از رزمنده ش��هید محس��ن حججي را منتشر 
كردند تا به خیال خود در دل مردم و رزمندگان هراس بیفكنند، اما 
در میان غافلگیري دشمنان اين مرز و بوم، آرامش و شجاعتي كه 
در چهره اين اسیر ديده مي شد، اتحادي ملي ايجاد كرد و ايرانیان 
با افتخار، تصوير ماندگار اين قهرمان 25 س��اله را در شبكه هاي 
اجتماعي دست به دست مي كردند. شهید حججي كه نحوه اسارت 
و شهادتش، همگان را به ياد حادثه كربلا مي اندازد، خیلي زود در 
صف بلند شهیدان اس��طوره اي تاريخ ايران قرار گرفت. اين شب 

شعر، اداي ديني خواهد بود به كسي كه »از سر گذشت«. 
گفتني است تاكنون سه دوره از ش��ب هاي شعر مقاومت برگزار 
شده است. در نخستین شب كه مردادماه سال گذشته برگزار شد 
ش��اعران ايراني با مبارز نیجريايي شیخ ابراهیم زكزاكي هم صدا 
شدند و ياد شهیدان مسلمان نیجريه را در تهران گرامي داشتند. 
برنامه دوم با عنوان »حج هاي ناتمام« مقارن با ايام محرم برگزار 
شد و شاعران براي »شهداي صحراي منا و شهداي صحراي كربلا« 
مرثیه ها و سروده هاي حماسي خود را خواندند. سومین شب شعر 
مقاومت نیز با عنوان »هر چه فرياد« اواسط آبان ماه، مقارن با ايام 
تسخیر لانه جاسوسي برگزار شد و ش��اعران سرشناس انقلاب، 
سروده هاي خود را در پاسداشت شهیدان مبارزه با استكبار جهاني 
در ايران و سراسر جهان  خواندند.  علي محمد مؤدب، مديرعامل 
شهرس��تان ادب، يك مثنوي تقديم كرد.میلاد عرفان پور ديگر 

شاعري بود كه به خواندن چند بیتي از غزل خود پرداخت: 
صلابتي كه در نگاه توست... شقاوتي كه در نگاه اوست

جهنم و بهشت را ببین: نگاه دشمن و نگاه دوست
چقدر شمر و ابن ملجم است چقدر هیزم جهنم است
نگاه اينكه بسته دست تو، چقدر بي حیا، بي آبروست

نگاه تو به كیست اينچنین، غريب و روشن و شكوهمند
نگاه تو نگاه تو نگاه... چه عاشقانه گرم گفت وگوست

جواني و هنوز نیستي جوان تر از علي اكبرش
سه شعبه اي ست بر دلت هنوز، از آن سه شعبه اي كه بر گلوست

وجود بي عدم، نگاه توست، كبوتر حرم، نگاه توست
نماز صبحدم نگاه توست، نگاه تو همیشه باوضوست

نگاه تو چه فاتحانه گفت: نه گاه ماندن و نشستن است
نه روزگار غربت حسین، نه تاب حسرت است و آرزوست

فقط نه چشم تر بیاوريد، براي دوست سر بیاوريد
چقدر كربلا كه پشت سر، چقدر كربلا كه پیش روست

در اين مراسم شاعراني همچون علي محمد مؤدب، میلاد عرفانپور، 
علي داوودي، محمدرضا وحیدزاده، ملیحه رجايي، معصومه زارعي 
رضايي، بش��ري صاحبي، سیده سارا شفیعي، س��مانه خلف زاده، 
ابوترابي، عاطفه جوشقانیان، راضیه جبه داري، معصومه اسكندري، 
رؤيا باقرزاده، نجمه پورملكي، زهرا امیري، طیبه عباسي و شاعران 

جوان دوره هاي مختلف آفتابگردان ها حضور داشتند.
قابل توجه است كه اين اولین مراسم گردهمايي شعرا براي پاسداشت 
شهید محسن حججي در حسینیه معراج شهداي تهران بوده است. 

محمدعلي ميرزايي     گزارش

واكنش دبير جشن منتقدان به رفتار ناشايست »جعفر پناهي«
 برخي بديهيات اخلاقي را زير پا گذاشتند

  حامد جوادي
با توج�ه ب�ه حاش�يه هايي ك�ه در يازدهمين جش�ن منتق�دان و نويس�ندگان 
س�ينمايي ب�ه وج�ود آم�د و جعف�ر پناه�ي از حض�ور روي س�ن و اه�داي 
جاي�زه حس�ين مهدوي�ان طف�ره رف�ت، جعف�ر گ�ودرزي، دبي�ر اي�ن رويداد 
در اين ب�اره واكن�ش نش�ان داد و گف�ت: متأس�فانه برخ�ي از اهال�ي س�ينما و 
رس�انه، مس�تقل ب�ودن را از دريچ�ه ذهن�ي يکس�ويه خ�ود معن�ا مي كنن�د. 
به گزارش »جوان« جعفر پناهي سه روز پیش در جشن موسوم به منتقدان سینماي ايران 
با كنايه به حسین مهدويان از وي به عنوان فیلمساز دولتي ياد كرده بود، دبیر يازدهمین 
جشن منتقدان و نويسندگان سینمايي ايران به اين موضوع غیرحرفه اي اينگونه واكنش 
نشان داده و خاطرنشان كرده: »جشن انجمن منتقدان در چارچوب اهداف فرهنگي اش, 
دعوت به همدل��ي و تحمل يكديگر و تمرين مدارا، جدا از ديدگاه هاي گوناگون اس��ت. 
متأسفانه برخي از اهالي سینما و رسانه، مستقل بودن را از دريچه ذهني يكسويه خود 
معنا مي كنند. در يك نهاد صنفي، استقلال عمل تعريف خودش را دارد و نبايد رؤيا پردازي 
كرد. نكته ديگر اينكه ما همواره س��عي كرده ايم به آدم ها با سلايق مختلف سیاسي زير 
پرچم كشور عزيزمان كه خونبهاي صدها هزار شهید از جمله محسن حججي عزيز كه 
شروع جشن امسال هم مزين به نام او بود، احترام بگذاريم اما متأسفانه بعضي از همكاران 
سینمايي به رغم اينكه تجربه جشنواره هاي متعدد دور دنیا را دارند به بعضي بديهیات و 
ابتدايي ترين قواعد اخلاقي و حرفه اي سینما نیز احترام نمي گذارند. البته اگر بخواهیم 
سرك به پشت پرده بیشتر پروژه ها بكش��یم،ردپايي از يك سرمايه گذار اعم از نهادهاي 
داخلي يا اتحاديه هاي بین المللي غربي و... در آن ديده مي شود، اما آنچه كه در يك جشن 
مطرح است حفظ حرمت ها و توجه به مختصات كیفي آثار منهاي پشت صحنه هاست. 

امیدوارم قبل از هر چیز احترام گذاشتن به سلايق و عقايد مختلف را ياد بگیريم.«

   فرزين ماندگار
مدي�ر جدي�د مرك�ز تجس�مي ح�وزه هن�ري ليس�تي 
از اولويت ه�اي كاري خ�ود را در ح�وزه هن�ري در 
دس�ت دارد ك�ه برق�راري ارتب�اط دوب�اره ب�ا هنرمندان 
از آن جمل�ه اس�ت.  دوران طلاي�ي ح�وزه هن�ري 
مسعود شجاعي طباطبايي در گفت وگو با مهر به اين اشاره كرده 
كه مبناي شكل گیري حوزه هنري اتفاقاً هنرهاي تجسمي بوده 
است. آن دوران، دوران طلايي حوزه هنري بود. در آن دوران بود 
كه يكي از مؤثرترين كارهاي حوزه تا امروز صورت گرفت؛ چاپ 
دو كتاب در حوزه هاي گرافیك و نقاشي كه ديگر بعد از آن دوران 
شاهد انتشار چنین كتابي نبوديم. حتي چون امكانات چاپ در 
آن دوران نبود كتاب را به آلمان بردند و چاپ كردند. امروزه همه 

جور امكانات چاپ داريم اما متأسفانه آن همت لازم نیست. 
اين مدير فرهنگي مي گويد: ش��ما انقلاب مكزيك را نگاه كنید 
مي بینید آنجا به نقاش��ي  به نام ديه گو ريورا ب��ر مي خوريد كه 
در همان زمان نقاش��ي ديواري مكزيك را مطرح مي كند. من 
آخرين كتابي كه درباره او خواندم در 2 هزار صفحه و متعلق به 
سال 2۰۱6 يا 2۰۱5 بود، يعني هنوز درباره نقاشي كه در دوره 
انقلاب ش��ان مطرح بوده كار و پژوهش مي شود و برايش ارزش 
قائل هستند و هر سال بزرگداشت برايش مي گیرند. شما ممكن 
نیست جايي از انقلاب مكزيك حرف بزنید و از اين نقاش صحبت 
نكنید يعني تا اين حد در اين انقلاب تبديل به برند شده است. 

به گفته شجاعي طباطبايي حوزه در دوره هايي مديران خوبي 
نداشت، مثلًا در دوره مديران قبلي اتفاقات تلخي به گمانم رخ 

داد كه بسیاري از بچه هايي كه بضاعت بالايي داشتند حوزه را رها 
كردند و رفتند. الان بايد هنرمندان شاخصي در حوزه باشند كه 
اساساً اعتبار آنها به حوزه معنا و غنا مي دهد. شخصاً اولین كاري 
كه در بدو ورودم به حوزه كردم اين بود كه با نس��ل قديم حوزه 
جلساتي گذاشتم، برخي از آنها مي گويند ما از يك كیلومتري 
حوزه هم رد نمي شويم. ما بنا داريم با دسته گل سراغ آنها برويم، 
هنرمندي مانند حمید عجمي كه خط معلي را با آن زيبايي ابداع 
مي كند چرا نبايد امروز در حوزه باشد يا مصطفي گودرزي ديباج 
كه دو دكترا از بهترين دانش��گاه هاي دنیا دارد و كارهاي بسیار 
مهمي در حوزه پژوهش و نقاشي انجام داده است و من او را در 
حد وزير اين مملكت مي بینم از هنرمندان حوزه است، چرا نبايد 
با اينجا ارتباط داشته باشد؟ اينها سرمايه هاي هنر انقلاب و نظام 
هستند كه بنا داريم حتماً دوباره اين پیوند را احیا كنیم. بحث 
ديگر سامان دادن به گنجینه حوزه هنري است كه در حال حاضر 

مكان مناسبي ندارد. ما قطعاً نیاز به موزه هنر انقلاب داريم. 

نگاه »جوان« به برگزاري نشست خبري جشنواره سلامت، بدون حضور دبير 

كدام خشونت قرار است از سينما حذف شود؟
  جواد محرمي

نشست دومين جشنواره فيلم سلامت در حالي برگزار شد 
كه دبير اين جشنواره در اين نشست حضور نداشت و رئيس 
دومين جشنواره فيلم سلامت گفت: جشنواره سلامت امسال 
بر سلامت روحي، جسمي و زندگي بدون خشونت تأكيد دارد. 
محمد هادي ايازي غیبت دبیر جش��نواره را اينگونه توجیه 
كرد: »به  خاطر مس��ئولیتي كه آقاي داروغه زاده در سازمان 
سینمايي دارد، ترجیح داد كه در اين نشست حضور پیدا نكند 
و ما احتمالاً بايد بعد از جشنواره سلامت مديره جديد مؤسسه 

آواي هنر سلامت را معرفي كنیم. «
غیبت دبیر جشنواره سلامت به بهانه مشغله شغلي به وضوح 
نشان از میزان اهمیتي دارد كه مديران اين رويداد براي آن قائل 
هستند. سخنان رئیس جشنواره كه به طور طبیعي تخصصي 
درباره سینما و فیلم ندارد در نشست خبري جشنواره نمي تواند 
پاس��خگوي س��ؤالات خبرنگاران باش��د و آنها را از كم و كیف 

برگزاري جشنواره در دور دوم آگاه كند. 
اما جشنواره فیلم سلامت در چه وضعیتي برگزاري دوره دوم 
خود را آغاز كرده اس��ت، چه دس��تاوردهايي داشته و در اين 
مدت چه تأثیر مثبتي بر تولیدات س��ینمايي گذاشته است. 
اينها سؤالاتي است كه دبیر جشنواره بايد در نشست خبري 

به آنها پاسخ مي داد. 
اما رئیس جشنواره تنها به بیان حرف هايي كلي بسنده كرده 
است: »جشنواره سلامت امسال بر سلامت روحي، جسمي 
و زندگي بدون خشونت تأكید دارد. « از اين كلي تر نمي شود 
درباره برنامه ها، اهداف و دستاوردهاي يك جشنواره سخن 
راند. زندگي بدون خشونت در س��ینما دقیقاً يعني چه؟ اي 
كاش ابراهیم داروغه زاده در نشست حضور داشت و به اين 
سؤال پاس��خ مي گفت. مگر مي شود خش��ونت را از سینما 
حذف كرد و اساساً اين رويكرد در سینما منطقي است كه 
خشونت را حذف كنیم؟ پرفروش ترين آثار در تاريخ سینما 
را فیلم هاي اكشن تشكیل مي دهند كه بر پايه خشونت بنا 
شده اند بنابراين عبارت »زندگي بدون خشونت« در فیلم ها 

جاي توضیح بیشتري دارد. 
البته سینماي ايران دهه هاس��ت كه مبتلا به نوعي خشونت 
پنهان و خشونت بدون قهرمان است. از آنجا كه تعريف درستي 
براي خشونت در س��ینماي ايران ارائه نش��ده است، گرايش 
علیه خش��ونت منطقي در س��ینما در ابتداي انقلاب با اتخاذ 
سیاست هاي نادرست سینمايي منجر به حذف بسیاري از ژانرها 
از سینماي ايران شد، براي مثال نمايش فیلم هايي كه از آنها به 
عنوان فیلم كاراته اي ياد مي شد در تلويزيون ممنوع شد، به طور 

طبیعي تمامي فیلم هايي كه در زيرمجموعه آثار اكشن در سینما 
قرار مي گرفت به عنوان سینماي س��خیف و سطحي و مروج 
خشونت طرد شد و به حاشیه رفت. قهرمان را بايد اصلي ترين 
قرباني اين رويكرد در سینما قلمداد كرد. رؤياپردازي نیز به عنوان 
اصلي ترين جوهره هنر هفتم كاملاً به حاشیه رفت و جاي آن را 
شخصیت هاي پريشان حال و شوريده دلي گرفت كه در كوچه و 
پس كوچه هاي شیدايي به دنبال حقیقت مي گشتند. تنها ژانري 
كه در اين میان به بركت جنگ هشت ساله سربرآورد و روحیه 
فعالانه و قهرمان پرورانه در آن زنده بود، ژانر دفاع مقدس بود كه 
اتفاقاً بیشترين استقبال تماشاگر را نیز به خود معطوف كرد و 
چه بسا اگر اين ژانر در دهه 6۰ سر برنمي آورد به احتمال زياد 
سینماي ايران رسماً ورشكسته ش��ده بود. حذف خشونت در 

سینماي اجتماعي ايران به شكلي نامتعارف خود را نشان داد. 
 نكته ديگر درباره جش��نواره فیلم س��لامت اين است كه اين 
جشنواره هنوز در ترسیم معیارها و شاخصه ها در آثار هنري كه 
نسبت با سلامت داشته باشند شفاف عمل نكرده است. رئیس 
جشنواره عنوان كرده كه به ۱۰ فیلمي كه به موضوع سلامت 
اهتمام داشته باشند 2۰۰ میلیون تومان كمك مالي مي شود اما 
متأسفانه اين جشنواره در تعريف مؤلفه هاي لازم در اين ارتباط 

اراده اي از خود نشان نداده است. 
همین س��هل انگاري و فقدان نگاه كارشناسانه سبب مي شود 
كه صرف اش��اره به برخي موضوعات مربوط به سلامت حتي 
اگر به شكلي نادرست و غیرعلمي مطرح شده باشد و در عمل 
نقض غرض هم باش��د به دلیل ضعف كارشناس��ي چه بسا با 
تحس��ین و تجلیل هم مواجه شود. اينجاس��ت كه لازم است 
به برگزار كنندگان جش��نواره هش��دار داد كه از سینماگران 
رانت خواري كه كلاغ را رنگ كرده و جاي قناري عرضه مي كنند 
بر حذر باشند، هرچند سینماي ايران خود به بیماري هاي زيادي 
مبتلاست و بعید است بتواند بدون تحول فكري و رواني ريشه اي 

مدد رسان سلامت جامعه باشد. 

حکمت 74

نفََسُ المَْرْءِ خُطَاهُ إلِیَ أجََلِهِ.

نفس هاى انس��ان گام هاى او 
به سوى پايان زندگى و مرگ 

است.

    سينما

پخش جشنواره مراكز استان ها از شبكه شما
شبکه شما اخبار و رويدادهاي بيستمين جشنواره توليدات 
مراكز صدا و سيما را در بخش هاي مختلف منعکس مي كند. 
برنامه هدهد بیست هم ويژه جش��نواره بیستم از شبكه شما از 
چهارم شهريور ماه به صورت زنده پخش خواهد شد. رويدادها و 
اتفاقات جش��نواره در بخش هاي مختلف از شبكه شما انعكاس 
مي يابد. بر اين اساس مخاطبان شبكه ش��ما مي توانند در حال 
حاضر مس��تندهاي برگزيدگان جش��نواره هاي دوره قبل را هر 
روز ساعت ۱3:3۰ از اين شبكه تماشا كنند. همچنین فیلم هاي 
تلويزيوني برگزيده جش��نواره در دوره هاي گذشته نیز هر شب 
ساعت 23:3۰ پخش مي شود. بینندگان اين شبكه نیز مي توانند 
انیمیش��ن هاي جذاب و ديدن��ي موفق در جش��نواره تولیدات 
راديويي و تلويزيوني مراكز استان ها را هر روز ساعت ۱6:3۰ از 

شبكه شما تماشا كنند. 
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